

قلق المستقبل وعلاقته بالتوجه نحو الحياة لدى عينة من

السجينات بمدينة جدة

أمل بنت سافر بن صدقي المطيري

بإشراف د. سناء محمد إبراهيم سالم

مستخلص الدراسة

أهداف الدراسة :

- 1- معرفة العلاقة بين قلق المستقبل والتوجه نحو الحياة لدى عينة من السجينات بمدينة جدة.
 - 2- معرفة الفروق في قلق المستقبل لدى السجينات وفقاً للعمر والحالة الاجتماعية والمستوى التعليمي والجنسية ونوع الجريمة.
 - 3- معرفة الفروق في التوجه نحو الحياة لدى السجينات وفقاً للعمر والحالة الاجتماعية والمستوى التعليمي والجنسية ونوع الجريمة.
- منهج الدراسة : المنهج الوصفي الارتباطي المقارن .
عينة الدراسة : تكونت عينة الدراسة من (150) سجينات بسجن بريمان .

أدوات الدراسة :

- 1- مقياس قلق المستقبل إعداد / زينب شقير (2005) .
 - 2- مقياس التوجه نحو الحياة إعداد / شاير وكارفر (1985) ، تعريب / الأنصاري (2002) .
- الأساليب الإحصائية : تم استخدام معامل الارتباط لبيرسون ، واختبار " ت " للعينات المستقلة ، وتحليل التباين أحادي الاتجاه.

نتائج الدراسة :

- 1- توجد علاقة عكسية سالبة دالة إحصائياً بين قلق المستقبل والتوجه نحو الحياة لدى السجينات بسجن بريمان بجدة.
- 2- توجد فروق دالة إحصائياً في قلق المستقبل لدى السجينات وفقاً لمتغيري العمر والمستوى التعليمي بينما لا توجد فروق دالة إحصائياً في قلق المستقبل لدى السجينات وفقاً لمتغيرات: الحالة الاجتماعية و الجنسية ونوع الجريمة.
- 3- توجد فروق دالة إحصائياً في التوجه نحو الحياة لدى السجينات وفقاً لمتغير العمر بينما لا توجد فروق دالة إحصائياً في التوجه نحو الحياة لدى السجينات وفقاً لمتغيرات: الحالة الاجتماعية ، والمستوى التعليمي ، والجنسية ، ونوع الجريمة.

Future anxiety and its relationship with life orientation in a sample of female prisoners in Jeddah city

Amal Safir Sidqi Almutairi.

D. Sanaa Mohamed Ibrahim Salem

Abstract

Study Objectives :

1-To know the relationship between the future anxiety and life orientation in a sample of female prisoners in Jeddah.

2 - To know the differences in future anxiety and life orientation of female prisoners according to age, marital status and educational level, nationality and type of crime.

Methodology: descriptive and comparative method .

Study sample: The sample consisted of (150) female prisoners in Buraiman prison in Jeddah .

Study Tools:

1- A measure of Future Anxiety the preparation of / Zeinab Choucair (2005).

2- life orientation scale preparation / Scheier and Carver (1985), standardization of / Ansari (2002)

Statistical methods: The following methods are used pearson correlation coefficient , T test for independent samples, analysis of variance (One way Anova).

Results of the study:

1-There is a statistically significant negative relationship between future anxiety and orientation of life in female prisoners in Breman prison , .Jeddah.

2- There are statistically significant differences in future anxiety for the female prisoners due to the variables age and educational level, while

there are no statistically significant differences in future anxiety for the female prisoners due to the variables: marital status, nationality, and type of crime.

3-There are statistically significant differences in the orientation of life of the female prisoners due to age while there are no statistically significant differences in the orientation of life of the prisoners due to variables : marital status, educational level, nationality and type of crime.